



RAIC | IRAC

Royal Architectural Institute of Canada
Institut royal d'architecture du Canada

Territorial/Land Acknowledgement Resource

Updated June 15, 2021

[Cliquez ici pour la version française](#)

Note about this resource: The following resource is for general information purposes only and is not prescriptive. Users are encouraged to reflect on personal land acknowledgements and tailor for each use. Land acknowledgements should not be performative or formulaic. The information in this resource will be periodically updated.

I'd like to acknowledge that we are on stolen land.

I'd like to acknowledge that we are on borrowed land.

I'd like to acknowledge that we are on overdue land.

I'd like to acknowledge that we are on pickpocketed land.

I'd like to acknowledge academic colonialism.

I'd like to acknowledge activist colonialism.

I'd like to acknowledge that we are on bureaucratic land.

I'd like to acknowledge poetic colonialism.

I'd like to acknowledge drinking a glass of water ten minutes ago and not having to boil the water first.

I'd like to acknowledge the ice on the inside of the walls when I lived in Labrador in the 1970s as part of the military occupation of Innu/Inuit/Indian land.

I'd like to acknowledge not having mold in my son's room.

—Clint Burnham, excerpt from *No Poems on Stolen Native Land* (2010)

What is Land Acknowledgement

From an article by Selena Mills, an Indigenous writer, written in March 2019.

“ Land acknowledgements are an honest and historically accurate way to recognize the traditional First Nations, Métis and/or Inuit territories of a place. They can be presented verbally or visually for example, signage, short theatre presentations or simple spoken-word greetings. ”

According to Anishinaabe-kwe Wanda Nanibush, the first curator of Indigenous art at the Art Gallery of Ontario, land acknowledgements have one goal, regardless of the format: They commemorate Indigenous peoples' principal kinship to the land—and the fact that we have not and cannot be erased from her, our collective first mother. “They're a starting place to a change in how the land is seen and talked about,” she says. “[They] help redefine how people place themselves in relation to First Peoples.”

Land acknowledgements are a necessary first step toward honouring the original occupants of a place.

Land acknowledgements should be specific to the territory we live in, the domain of work done on this land, and the Indigenous treaties surrounding us.

Stating a land acknowledgement at the beginning of an event/meeting can make Indigenous peoples feel safe and welcome in the space.

How to draft a land/territorial acknowledgement?

The following three elements should be included:

1. Name the territory(ies) you are currently in
2. Explain why you are acknowledging the land and what your relationship with the territory is
3. Address the Indigenous rights to the land

Land acknowledgements should be stated with the following intentions:

- ✓ Sincerity, self-awareness
- ✓ Humility, responsibility
- ✓ Relationally
- ✓ With generosity

When to use a land/territorial acknowledgement?

At the beginning of a meeting, event, or gathering. For example:

- Meetings
- Staff meetings
- Board meetings
- Committee, task force, and working group meetings
- Online events

What about a meeting/event with multiple presenters? Is a Nation-wide land acknowledgement possible?

Because there are hundreds of First Nations across Canada, it is not possible to accurately encompass them all in a single land acknowledgment.

If time allows, it is recommended that each speaker share where they are from and briefly pay respects to those territories then continue with this general acknowledgement.

*We acknowledge that Indigenous peoples are the traditional guardians of this land that we call Canada in which we gather here today to *insert purpose of event*.*

We acknowledge the historical oppression of lands, cultures and the original Peoples of this country and know we have a role to play in the path to decolonization that we share together.

We recognize our duty to fight for Indigenous rights to be restored and commit ourselves to the journey of healing. We thank the more than 630 First Nations, their people, and ancestors who have taken care of these lands that we share.

Let us take a short pause so everyone can reflect on their own acknowledgement and relationship to the land and be grateful for the diverse Indigenous Peoples whose ancestors have taken care of the land for centuries.

Other information

- How to know who the land belongs to? [Use this resource if you are unsure](#)
- How do you learn about the history and related treaties or if the territory is unceded? [Use this resource if you are unsure](#)
- The history of the land plays a role in the type of language used. A modern territorial agreement or treaty = traditional territory
- If the First Nations peoples never legally singed away their lands to Canada = unceded traditional territory
- Practice pronunciation of the names of tribes, places and territories. [Use this resource if you are unsure](#)
- Avoid exclusively speaking in past-tense as colonialism is an on-going process

References and Recommended Readings

Amnesty International, [Activism skills: Land and territory acknowledgement](#). (2017, September 07). Retrieved March 29, 2021.

CBC News (2017). What is the significance of acknowledging the Indigenous land we stand on? Retrieved from <https://www.cbc.ca/news/canada/toronto/territorial-acknowledgements-indigenous-1.4175136>

Colwell, C (2019). Why land acknowledgements Matter. Retrieved from <https://www.sapiens.org/culture/land-acknowledgment/>

Land Acknowledgement (2021). Community Foundations of Canada. Retrieved from <https://communityfoundations.ca/land-acknowledgment/>

Marche, S., & Sheidlower, J. Canada's Impossible Acknowledgement (2017, September 07). New York Times. Retrieved from <https://www.newyorker.com/culture/culture-desk/canadas-impossible-acknowledgment>

Miller (2019). What are land acknowledgements and why do they matter? Retrieved from <https://locallove.ca/issues/what-are-land-acknowledgements-and-why-do-they-matter/#.YGzOo-hKja8>

Native Governance Center. [A guide to Indigenous land acknowledgment](#). (2020, May 14). Retrieved March 29, 2021.

Native Land (2021). Retrieved from <https://native-land.ca/resources/territory-acknowledgement/>

Robinson, D., Hill, K., Ruffo, A. G., Couture, S., & Ravensbergen, L. C. (2019). [Rethinking the Practice and Performance of Indigenous Land Acknowledgement](#). University of Toronto Press. Retrieved March 28, 2021



RAIC | IRAC

Royal Architectural Institute of Canada
Institut royal d'architecture du Canada

Guide sur la reconnaissance des terres et des territoires

Mise à jour le 15 juin 2021

Note concernant cette ressource : Le présent document est une ressource pour le personnel de l'IRAC. Il est fourni à titre d'information générale seulement et il n'est aucunement prescriptif. Les utilisateurs sont encouragés à réfléchir à leurs propres déclarations de reconnaissance des terres et à les adapter aux diverses situations. Les déclarations de reconnaissance des terres ne doivent pas avoir un aspect performatif ni être une formule rigide établie. Les renseignements contenus dans le présent document seront périodiquement mis à jour.

Je tiens à reconnaître que nous sommes sur une terre volée.

Je tiens à reconnaître que nous sommes sur une terre empruntée.

Je tiens à reconnaître que nous sommes sur une terre due de longue date.

Je tiens à reconnaître que nous sommes sur une terre dérobée.

Je tiens à reconnaître le colonialisme universitaire.

Je tiens à reconnaître le colonialisme militant.

Je tiens à reconnaître que nous sommes sur une terre bureaucratique.

Je tiens à reconnaître le colonialisme poétique.

Je tiens à reconnaître que j'ai bu un verre d'eau il y a dix minutes et que je n'ai pas eu à faire bouillir cette eau au préalable.

Je tiens à reconnaître qu'il y avait de la glace à l'intérieur des murs lorsque je vivais au Labrador dans les années 1970 dans le cadre de l'occupation militaire de terres des Innus/des Inuits/ des Indiens.

Je tiens à reconnaître qu'il n'y a pas de moisissure dans la chambre de mon enfant.

—Clint Burnham, extrait de *No Poems on Stolen Native Land* (2010) [Traduction libre]

Qu'est-ce que la reconnaissance des terres

Dans un article publié en mars 2019, Selena Mills, une auteure autochtone, écrivait ceci :

« Les reconnaissances des terres sont une façon honnête et conforme à l'histoire de reconnaître les territoires traditionnels des Premières Nations, des Métis ou des Inuits. Elles peuvent être verbales ou visuelles, et prendre par exemple la forme d'une affiche, d'une courte présentation théâtrale ou d'un simple mot de salutations. [Traduction libre] »

Selon l'Anishinaabe-kwe Wanda Nanibush, la première conservatrice d'art autochtone du Musée des beaux-arts de l'Ontario, les déclarations de reconnaissance des terres n'ont qu'un seul but, quelle que soit leur forme : elles commémorent le lien de parenté à la terre des peuples autochtones – et le fait que nous n'avons pas supprimé ce lien avec notre première mère collective ni ne pouvons le faire. « Ces déclarations sont un point de départ d'un changement dans la façon de voir la terre et d'en parler », dit-elle. « [Elles] aident à redéfinir la façon dont les gens de situent eux-mêmes par rapport aux peuples premiers. »

Les reconnaisses des terres sont une première étape nécessaire vers l'hommage aux occupants originels d'un endroit.

Les reconnaissances des terres doivent être spécifiques au territoire dans lequel nous vivons, au domaine de travail effectué sur cette terre et aux traités autochtones qui nous entourent.

La reconnaissance des terres au début d'un événement ou d'une réunion peut permettre aux peuples autochtones de se sentir en sécurité et bienvenus dans l'espace.

Comment rédiger une déclaration de reconnaissance des terres ou des territoires?

Il faut d'abord inclure les trois éléments suivants :

1. Le nom du ou des territoires dans lesquels vous vous trouvez
2. Les raisons de la reconnaissance et votre relation avec le territoire en question
3. Les droits autochtones sur les terres ou le territoire

Les reconnaissances des terres doivent être énoncées avec les intentions suivantes :

- ✓ Sincérité, sensibilisation
- ✓ Humilité, responsabilité
- ✓ Établissement d'une relation
- ✓ Générosité

À quel moment faire une déclaration de reconnaissance des terres ou des territoires?

Au début d'une réunion, d'un événement ou d'un rassemblement. Par exemple :

- Réunions
- Réunions du personnel
- Réunions du conseil d'administration
- Réunions des comités et groupes de travail
- Événements en ligne

Qu'en est-il lorsqu'une réunion ou un événement compte plusieurs intervenants ou conférenciers? Est-il possible de reconnaître les terres de toutes les Nations?

Comme il y a des centaines de Premières Nations au Canada, il n'est pas possible de toutes les englober dans une seule déclaration de reconnaissance des terres.

Si le temps le permet, il est recommandé que chaque intervenant ou conférencier dise d'où il vient et rende brièvement hommage aux territoires concernés avant de poursuivre avec la déclaration générale qui suit :

*Nous reconnaissons que les peuples autochtones sont les gardiens traditionnels de cette terre que nous appelons Canada et sur laquelle nous sommes réunis ici aujourd'hui pour *indiquez le but de l'événement*.*

Nous reconnaissons l'oppression historique des terres, des cultures et des peuples originels de ce pays et nous savons que nous avons un rôle à jouer dans la voie de la décolonisation que nous partageons ensemble.

Nous reconnaissons notre devoir de lutter pour le rétablissement des droits des Autochtones et nous nous engageons sur le chemin de la guérison. Nous remercions les plus de 630 Premières Nations, leurs membres et leurs ancêtres qui ont pris soin de ces terres que nous partageons.

Prenons quelques instants pour que chacun puisse réfléchir à sa propre reconnaissance et à sa propre relation à la terre et être reconnaissant envers les divers peuples autochtones dont les ancêtres ont pris soin de la terre pendant des siècles.

Autres informations

- Comment savoir à qui appartiennent les terres? [Consultez cette ressource pour en savoir davantage.](#)
- Comment vous renseigner sur l'histoire et les traités reliés à un territoire donné s'il demeure non cédé? [Consultez cette ressource pour en savoir davantage.](#)
- L'histoire de la terre ou du territoire joue un rôle dans le langage utilisé. S'il y a une entente territoriale moderne ou un traité, il s'agit d'un territoire traditionnel.
- Si les peuples des Premières Nations n'ont jamais légalement cédé leurs terres au Canada, il s'agit d'un territoire traditionnel non cédé.
- Apprenez à bien prononcer les noms des tribus, des lieux et des territoires. [Consultez cette ressource pour en savoir davantage.](#)
- Évitez de parler uniquement au passé, car le colonialisme est encore une réalité.

Références et recommandations de lectures

Amnesty International, [Activism skills: Land and territory acknowledgement](#). (2017, September 07). Retrieved March 29, 2021.

CBC News (2017). What is the significance of acknowledging the Indigenous land we stand on? Retrieved from <https://www.cbc.ca/news/canada/toronto/territorial-acknowledgements-indigenous-1.4175136>

Colwell, C (2019). Why land acknowledgements Matter. Retrieved from <https://www.sapiens.org/culture/land-acknowledgment/>

Land Acknowledgement (2021). Community Foundations of Canada. Retrieved from <https://communityfoundations.ca/land-acknowledgment/>

Marche, S., & Sheidlower, J. Canada's Impossible Acknowledgement (2017, September 07). New York Times. Retrieved from <https://www.newyorker.com/culture/culture-desk/canadas-impossible-acknowledgment>

Miller (2019). What are land acknowledgements and why do they matter? Retrieved from <https://locallove.ca/issues/what-are-land-acknowledgements-and-why-do-they-matter/#.YGzOo-hKja8>

Native Governance Center. [A guide to Indigenous land acknowledgment](#). (2020, May 14). Retrieved March 29, 2021.

Native Land (2021). Retrieved from <https://native-land.ca/resources/territory-acknowledgement/>

Robinson, D., Hill, K., Ruffo, A. G., Couture, S., & Ravensbergen, L. C. (2019). [Rethinking the Practice and Performance of Indigenous Land Acknowledgement](#). University of Toronto Press. Retrieved March 28, 2021